
njenih razredih in da je obstoječa splošna 
določba skoro da poniževalna za tovari
šice. 

Učit. društvo za brežiški in sevniški 
okraj je imelo svoj občni zbor dne 6. pro
sinca 1914 na Vidmu. Navzočih je bilo 
25 članov. Kot gost je prisostvovala zbo
rovanju tovarišica Runovčeva iz Vidma. 
Društvu sta pristopila tovariša Vutkovič 
Josip iz Artič in Šentjurc Ferdo iz Sromelj. 
Po pozdravu, v katerem omenja hvale
vredno disciplino ter ugled, ki si ga je pri
dobilo društvo v organizaciji, otvori pred
sednik občni zbor, bodreč člane k vztraj
nosti na začrtani poti. Vzame se na zna
nje dopis Zveze. Tov. predsednik poda še 
nekaj pripomb v Bundovi seji 23. novem
bra 1913, ki nam naj služijo v pojasnilo 
glede raznih protislovij in napadov zlasti v 
nemških listih. Tov. Jamšek predlaga, da 
se izreče tov. Otterju pismenim potom pri
znanje in zahvala za njegovo delovanje, 
kar se sprejme enoglasno. 

Tov. predsednik poda obširno poro
čilo o društvenem delovanju minulega leta. 
Društvo je zaključilo svoje 41. leto. Štelo 
je 54 rednih, 5 podpornih in 1 čast. člana 
— skupaj 60 članov. Število članov se je 
proti lani nekoliko skrčilo. V procentih 
znaša število članov 69.86 % vsega uči
teljstva obeh okrajev. Društvenih zboro
vanj je bilo 5. Navzočih je bilo povprečno 
pri vsakem zborovanju 27.6 članov. Vseh 
zborovanj se je udeležilo 11 članov. Nobe
nega zborovanja ni posetilo 10 članov. Kot 
del skupne organizacije staj. učiteljstva je 
tudi naše društvo osredotočilo svoje delo
vanje na ugodno rešitev gmotnega vpraša
naj in tako pripomoglo po svojih močeh k 
delnemu uspehu. 

Vzame se na znanje poročilo blagajni
čarke. 

Prihodnje zborovanje se vrši 1. sušca 
1914 v brežiški okolici. 

Gornjegrajsko učiteljsko društvo zbo
ruje dne 1. februarja t. I. točno ob 10. uri 
dopoldne v šoli v Gornjemgradu. Razen 
navadnih vzporednih točk pride na vrsto 
predavanje Ivana Kelca o »Slovanstvu in 
njegovi bodočnosti s posebnim ozirom na 
šolstvo«. Po nalogu Zaveze naj se trudo
ljubivi in vešči pripravijo za kak referat 
znanstvenega, pedagoškega in metodi
škega, šolskopolitiškega ali gospodar
skega zadržaja, ki bi prijal kot referat na 
Zavezinem zborovanju letos v Pulju. Pri 
vseh temah, predlogih in nasvetih naj si 
dotični tovariši sestavijo kratke stavke in 
teze, na katere se pozneje lahko sestavi 
celotno predavanje. Zaveza naroča tudi, 
naj društveniki premišljajo in stavijo pri 
društvenih zborovanjih nasvete, kako bi 
se naj povzdignilo gmotno stanje Zavezi
nih listov, posebno »Popotnika« in »Uči
teljskega Tovariša«. Društveniki naj se 
blagovolijo o tem kolikor mogoče temeljito 
pripraviti ter poročati pri zborovanju, h 
kateremu na zgoraj navedeni dan in kraj 
najvljudneje vabi vse Člane odbor. 

Učiteljsko društvo za laški okraj je 
zborovalo dne 6. pros. 1.1. na Zidanem mo
stu po že objavljenem vzporedu. Zborova
nje, ki je bilo obenem prvo v tem letu, je 
pokazalo, da smo si vendar enkrat edini v 
mislih in delu, ter da ne gre rok križem 
držati, kjer drugi delajo in se bojujejo za 
celokupni dobrobit. 

Radosten je bil tokrat predsednikov 
pozdrav, in radostno, odkritosrčno je bilo 
njegovo voščilo za novo leto, zakaj poslu
šale ga niso samo stene, ampak častno šte
vilo štiridesetih pravih, marljivih članov in 
šest gostov. Obilen poset je bil dokaz 
iskrene kolegialnosti in stanovske zaved
nosti ter potrditev dejstva, da čim več nas 
je, tem večji pogum — tem gotovejši 
uspeh. 

Med drugimi pozdravili smo v svoji 
sredini tudi našega starega prijatelja iz 
»AvantGarde«, tov. Gradišnika, ter go
spici A. Kolnikovo in M. Jurčevo, učiteljici 
iz sosednje dežele, kakor tudi gospice Vor
schlitzevo, Webrovo in Gnusovo. K dru
štvu so pristopili trije člani v osebah tova
rišice P. Sušnikove in tovarišev Krpača in 
Laubiča. 

Točke dnevnega reda so se po vse
stranski živahni debati ugodno rešile. Ne
rešena je ostala le 5. točka dnevnega reda: 
Poročilo tov. Petroviča o »Widrovem be
rilu« kontra tov. Šegulu o »Krulčevi či
tanki«. Zaradi pomanjkanja časa pride ta 
točka kot tretja na dnevni red prihodnjega 
zborovanja. Zanimivo, a obenem žalostno 
je bilo poročilo tov. predsednika glede na
ših stanovskih listov in Mohorjeve družbe. 
Tovariši! Na nas je, ali nam ostanite ti 
dve točki še nadalje Ahilova peta! 

Tajnikovo kot blagajnikovo poročilo 
se vzame na znanje. Pregledovalcem ra
čunov in blagajne se izvolita tov. Petrovič 
in Zupančič, ki račune pregledata in izja
vita, da so v najlepšem redu, na kar se da 
tov. blagajniku absolutorij. 

Iz naše organizacije, 
Štajersko. 

Šaleško učiteljsko društvo ima svoj 
občni zbor v nedeljo, 25. januarja 1914, ob 
pol 3. uri pop. v Velenju. 

Vzpored: 1. Dopisi. 2. Poročilo tajnika 
in blagajnika. 3. Volitve. 4. Slučajnosti. 

Tovariši! Stanovska zavest zahteva, 
da pridete vsi! 

Šmarskorogaško učiteljsko društvo 
zboruje 1. februarja t. 1. ob eni uri popol
dne v Šmarji s sledečim vzporedom: 

1. Zapisnik. 
2. Dopisi. 
3. Poročilo tajnika in blagajnika. 
4. O elektriki — podava tovariš Zi

dar. 
5. Volitve. 
6. Slučajnosti. 
K obili udeležbi vabi odbor. 
Učiteljsko društvo za Celjski okraj je 

imelo 6. prosinca svoj 44. občni zbor, ki 
ga je otvoril predsednik tov. Brinar. V le
pem nagovoru je pozdravil navzoče in jim 
želel veselo novo leto. Tov. Gradišnik je 
posJal pismene pozdrave v smislu, da bi 
bile vezi tovariške tudi v novem letu 
iskrene — in daroval lepo vsoto v dru
štvene namene. 

Pred občnim zborom se je razprav
ljalo o društvenih zadevah. Prijavila sta 
pristop K. Pečar in Schmid iz Šentpavla, 
kar se je vzelo z odobravanjem na zna
nje. — Prečkala se je okrožnica Zveze, ki 
zadeva pobiranje prispevkov za obrambni 
sklad. — Za Zavezino zborovanje od 6. do 
8. septembra v Pulju so se izvolili delegati: 
tt. Brinar, Černej, Jelovšek, Pristovšek, 
Voglar, Vrečar, Wudler; namestniki: 
tt. gospa Jelovškova, Wudlerjeva; gdčne. 
Lillegova, Vidalijeva, Sadnikova; tt. Pe
triček in Sivka. — Tov. predsednik je po
ročal o Zavezinem občnem zboru — o sta
nju Zavezinih listov in njih saniranju. Kot 
poverjenik Šol. Matice poroča isti, da šteje 
ta okraj 36 naročnikov. 

Za tem so prišla poročila funkcionar
jev: društvo šteje 83 pravih članov in 2 
častna. — Društvenine je marljiva gospa 
blagajničarka nabrala 375 K; gotovina zna
ša 629 K 63 h. 

Na novo se naroči društvo na Soci
alno Matico. Predsednik govori v svojem 
poročilu o moralnem stanju društva, o 
medsebojnem podpiranju in dolžnostih od
bora in Članstva. Zahtevati od enega, da 
bi ugodil vsaki želji, je preveč; dolžnost 
vsakega člana je, da skrbi za prospeh or
ganizacije; le kolikor moreš in storiš sam, 
zahtevaj od drugih, bodimo strogi napram 
samemu sebi, prizanesljivi napram drugim, 
in moralni uspeh ne bo izostal. 

Pri volitvah se je pokazal sledeči re
zultat: preds. t. Brinar, podpr. t. Petriček, 
blag. t. gospa Brinarjeva, taj. t. Sevnik, 
pevovodja t. Čulek, knjiž. t. Gobec, odbor
nika tt. Černej in Sivka. 

Prihodnje zborovanje je prvi četrtek 
v sušcu. 

Ob koncu se je še debatiralo o vpra
šanju: ali smejo tudi učiteljice poučevati 
v višjih razredih? Mnenja smo bili, da je 
marsikaka tovarišica celo na mestu v orne



Izid volitve z listki je bil ta, da je bil 
izvoljen stari odbor. Predsednikom pa eno
glasno tov. Gnus. Njegova oseba, oziroma 
njegova neumorna pridnost in delavnost 
nam jamčita, da se bo naše društveno živ
ljenje tudi vnaprej razcvitalo in zelenelo 
tako bujno, kakor je vzklilo pod njegovim 
negovanjem, pod njegovo skrbno roko. Ko 
se še določi 25. marec kot dan za prihod
nje zborovanje, zaključi tov. predsednik 
izvrstno uspelo zborovanje. 

Slov. učiteljsko društvo za marib. oko
lico je imelo svoj letni občni zbor 8. pro
sinca t. 1. v Narodnem domu v Mariboru. 
— Na novo pristopi k društvu tov. Julij 
Friedl iz Slivnice, kot gostinja je bila pri
sotna tov. Ivanka Samobor iz Ruš. — Po
zdrav predsednika. — Prečitanje manj
važnih dopisov. — Poročilo načelnikovo. 
Društvo ima 53 moških in 27 ženskih čla
nov, ter 3 častne člane; skupno torej 83 
članov. V preteklem letu so bila štiri zbo
rovanja. Najvažnejši sklepi pri teh zboro
vanjih so bili: 1. Plačevanje članarine po 
čeku. 2. Razsodišče pri nesporazumnosti 
med tovariši. 3. Ljudstvo naj se pouči po 
učiteljstvu, da davki v finančnem načrtu 
ne zadenejo kmeta. 4. Drag. doklada za 
leto 1914 naj se razdeli po številu službe
nih let. — Žalostno je bilo poročilo blagaj
nika. Zaostala udnina v zadnjih treh letih 
znaša 391 K 20 vin. Da se blagajno stanje 
zopet popravi, se določi dati vsem zaosta
lim dolžnikom termin plačevanja do 1. ju
nija t. L Kdor do tega časa ne plača dolg, 
se črta iz društva. — Na predlog tovariša 
Ivana Robnika se voli na vzklik zopet stari 
odbor. — Društvenemu odboru se da na
loga, izreči c. kr. okr. šolskemu nadzor
niku g. Ivanu Dreflak na neosnovane na
pade napram njemu v časnikih v imenu 
društva popolno zaupanje. Tov. Kovačič 
vpraša tov. predsednika, ali se bode pre
ostala vsota drag. doklade 1913 razdelila 
med one začasne učitelje, ki lani niso dobili 
doklade. Predsednik obljubi, da se bode o 
tem informiral in potem poročal. Tovariš 
Lichtenwallner (Ruše) predlaga za zboro
vanje v sušcu poročilo o uporabnosti Wi
drovega »Moje prvo berilo« in Krulčeve 
Čitanke. Pri zadnjem zborovanju dolo
čena komisija obljubi to storiti. K. 

Učit. društvo za ptujski okraj je imelo 
8. jan. 1914 svoj občni zbor. Vkljub hude
mu mrazu je bila udeležba povoljna. Toda 
žal, da so videti na naših zborovanjih sko
raj vedno le isti obrazi. Vsi stanovi stre
mijo za dobro organizacijo, zakaj le v 
skupnosti je moč. Velik del učiteljstva pa 
se za svojo organizacijo niti ne zmeni. Kje 
je tukaj stanovska zavednost? Res se pri
peti, da je ta ali oni istinito zadržan, udele
žiti se zborovanja, toda enkrat ali dvakrat 
v letu pa bi mu vendar lahko prisostvova
la vsaka tovarišica, vsak tovariš. Veliko je 
pa tudi takšnih, ki niti člani našega dru
štva niso. Ali jim ni mar koristi, ki so jih 
lahko deležni kot udje? Zdi se, da niso 
vneti za nikakšno nadaljno izobrazbo, dru
gače bi porabili vsako priliko, da si jo iz
popolnijo. Želeti bi bilo, da bi zavedne to
varišice in tovariši vplivali na brezbriž
neže ter jih pridobili za društvo. Vsi člani 
bi se pa tudi morali zavedati svoje dolž
nosti glede društvene blagajnice. 

K društvu sta na novo pristopila to
variša Jančič Ivan od Sv. Marka in Ram
šak Franc iz okoliške šole. 

V začetku zborovanja se je z daljšim 
govorom spominjal predsednik Klemenčič 
prerano umrlega tovariša Kauklerja, kar 
so navzoči stoje poslušali. Namesto venca 
na njegovo krsto je dalo društvo za 
obrambni kamen CMD. 2C K ter določilo, 
naj se ta vpiše na Kauklerjevo ime. Nato 
so se rešili dopisi ter podala poročila funk
cionarjev. Blagajničarka, tov. Luknarjeva, 
je bila zaradi dopusta odsotna. Odbor za 
leto 1914 se je konstituiral sledeče: Ogo
relec Anton, predsednik; Gorup Josip, 
podpredsednik; Luknarjeva Marija, bla
gajničarka; Kajnih Valentin, knjižničar; 
Šerona Vinko, pevovodja; Irena Kahlova, 
tajnica; Čeh Ivan, tajnik; Klemenčič Ivan, 
odbornik; IvanjšiČ Ludvik, odbornik. Ker 
je dosedanji predsednik, tov. Klemenčič, 
zaradi preobilih poslov odklonil zopetno 
izvolitev, se mu je tov. Ogorelec iskreno 
zahvalil za dosedanje društveno vodstvo. 
Nazadnje je sklenilo Učit. društvo za ptuj
ski okraj soglasno, naj se zaradi nadpro
dukcije učiteljic žensko učiteljišče v Mari
boru zapre. '_ Č. 


